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Hogyan is születik az a kategória...?
m

Meglehetősen nagy izgalom
mal várt nap volt ebben a hó
napban a tizennyolcadika. 
Ezen a napon tartották meg a 
hallgatók a tanulóköri, illetve 
alapszervezeti gyűléseket, 
amelyeken pontozásos alapon 
javaslatot tehettek társaik 
ösztöndíjára, kategóriába soro
lására.

A jó é s ,minden részletre ki
terjedő előkészítő munka ered
ményeképpen a javaslattétel 
mindenütt rendben és kellő 
komolysággal történt meg. A 
hallgatók érettségről és politi
kai megfontoltságról tettek 
bizonyságot — a várakozásnak 
megfelelően, de mégis kelle
mes meglepetést okozva. Tör
ténhetett volna jó néhány in
cidens is, hiszen személyekre 
menő, nem kis jelentőségű 
ügyről volt szó, de egy-két ap
ró komolytalanságot, fegyel
mezetlenséget leszámítva a 
tanulóköri gyűlésekre a tár
gyilagosság, a fegyelem és az 
igazságosság volt a jellemző.

Minimális volt az előnyte
lenebb kategóriába való soro
lás is, ami azt igazolja, hogy 
a hallgatók nem közömbösen, 
elvtelenül, vagy csak „jószí
vűségből” pontoztál!, hanem 
minden esetet mérlegelve.

Némi nyugtalanság csak a 
társadalmi ösztöndíjasok kö
rében mutatkozott, ennek 
azonban az az oka, hogy a 
társadalmi ösztöndíjra vonat
kozó rendelet jelent meg leg
későbben, s a tapasztalatok 
szerint a vállalatok még nem 
készültek fel eléggé az ezzel 
kapcsolatos feladatokra.

Általános problémát jelen

tett az, hogy miért kellett a 
reggelit megszüntetni, sőt az 
is, hogy a kevés büfé miatt 
nyolc óra előtt előtt egész egy
szerűen nem lehet megregge
lizni. (E probléma megoldásá
ra már történtek intézkedések, 
kollégiumi büfék állnak majd 
rendelkezésre éspedig nem
csak délután, hanem kora reg
gel is. A közeljövőben — a 
Pest-budai V. V.-tal való meg
állapodás szerint — büfét kap 
a Vásárhelyi és a Rózsa Fe
renc kollégium).

Mindent egybevetve, jól si
kerültek, eredményesek voltak 
az alapszervezeti gyűlések. 
Most már a Diákjóléti Bizott
ságok munkájára, s méginkóbb
— a dékáni jóváhagyás után
— az eredményhozatalra kell 
fordítani a figyelmet.

B. T.

Német
mérnökgeológusok
Tíztagú weimari cseretanul- 

mányi csoport tanulmányozta 
tíz napon át Magyarország 
fontosabb mérnökgeológiai lát
nivalóit, és néhány kőbányá
ját.

A H o c h sc h u le  fü r  A r c h i te k 
tu r  u n d  B a u s to f fk u n d e  két ok
tatóból és nyolc hallgatóból ál
ló tanulmányi csoportja, me
lyet ez évben is a BME Á s 
v á n y -  é s  F ö ld ta n i ta n s zé k e  
patronált, kirándulásai során 
bejárta a Balaton-felvidéket és 
a jósvafői karszt terület bar
langrendszerét is.

G ó l y a
EGYETEMÜNK 

R-T-H-E-ÉPÜLE- 
TEIBEN OKTÓ
BER 4-ÉN ISMÉT 
MEGRENDEZÉS
RE KERÜL A 
HAGYOMÁNYOS 
GÓLYABÁL.

AZ EST MŰSO
RAIBÓL: VI
DÁM GÓLYA
AVATÁS — AT
LAS, KÉSMÁRKI 
MARIKA. KO
VÁCS KATI — 
PREMIER. 2
(R+S) — BA
LOGH KÁROLY 
NÉPI ZENEKA
RA — HÁRFA
ZENE.

MEGHÍVÓK 
KAPHATÓK A 
KISZ-BIZOTTSÄ- 
GON.
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LAKÁSCSERE
LEZAJLOTT a költözködés.
A Münnich vegyész fiai a 

Martosba települtek át, a Mar
tos gépész lányai a Münnichbe.

A település eredményekép
pen mindkét kollégium koedu
kált és egyben kari jelleget 
öltött. Ami igen helyes és ré
gebb óta kívánatos dolog, de 
minden kívánatossága ellenére 
nem okozott osztatlan lelkese
dést „illetékes” körökben. Az 
illetékes körök természetesen a 
kollégisták — mindkét nem
ből.

Mindkét nem nemet mondott 
eleinte, sőt a sima „nem”-nél 
kacifántosabb kifejezések is el
hangzottak.

A szalonképes és -képtelen 
tiltakozásoknak többrendbeli 
oka volt. Kapásból említek né
hányat.

Most mondd, mitől lesz koe
dukált az Irinyi? Attól a 120 
lánytól? Hiszen az csak egy 
kis sziget a fiú-tengerben.

És mitől kari a Stoczek? Jó, 
idejönnek a vegyész srácok. 
És? Van még legalább száz 
egyéb karos.

Közös rendezvény? Na, na. 
Eddig se ugráltak értünk, pe
dig szomszédban voltunk. 
„Külső” lányok előnyben! Ez 
a jelszó.

Közös tanulás? Hát nejji 
mondom, szegény lányoknak 
jól jön helyben egy kis szel
lemi elsősegély, de most men
jek végig a folyosón egy szál 
törölközőben!!

Az még hagyján, hogy a kö
zös tanulás nagyszerű lehető
ségét úgy szórják elénk, mint 
éhes disznónak a kukoricát, is
tenkém, megszoktam, hogy ki
csit gyépésnek néznek, de hogy 
se fregoli, se mosógép, se cent
rifuga, se egy kis fesztelen 
mászkálás, csak reszketés, ne
hogy hálóingben meglássa
nak?! Ez m ár...

Nem is mondom tovább. Sok 
kifogás van még. Hogy oldó
dik meg a kollégiumi önkor
mányzat kérdése? Egyenlő 
eséllyel indulnak-e majd a 
fiúk és a lányok a vezetés
ben? . . .

A költözködés mégis meg
történt.

A MARTOS és a Münnich 
kolesz itt áll immár egy szál 
koedukációban és kari jelleg
ben.

+
A Stoczek utcában enyhén 

szólva zűrös világ fogadja mos
tanában az embert. Festők itt, 
mázolok ott, csöbrök, létrák, 
meszelők, a lift mellett emele
tenként cédulák: Lányok, aki 
még nem takarított, jelentkez
zen a . . .  szobában. (A festés 
utáni takarítást ugyanis a hely
ben lakó lányok vállalták el.)

Atyám! Ml van itt?!
Semmi különös, csak egy 

nagytakarítás, amire négy év 
után kétségkívül szükség volt 
nemcsak esztétikai, hanem egé
szen elemi egészségügyi szem
pontokból is.

De miért éppen most?
AZ IGAZGATÓNŐ, Kruss- 

lák Ferencné, válasza ugyan
csak kérdés.

— Ha most nem. mikor? 
Négy év óta ez a szép és mo
dern épület szünet nélkül csak 
használódott, előbb-utóbb le
robban. Lesz még vagy két 
kellemetlen hetünk, de aztán 
meg lehet nézni. Az IBUSZ 
augusztus 28-ig vette igénybe 
a kollégiumot, csak ezután le
hetett hozzáfogni a festéshez. 
Ami a munkát végző vállala
tot, illetve annak kezdeti mun
katempóját illeti, azt egy las
san beidegződött kézlegyintés
sel el lehet intézni. Néhány 
erélyesebb lépés kellett ahhoz, 
hogy most már gyorsabban 
menjen. Októberben kész lesz, 
friss lesz, tiszta lesz a kollé
gium, s még mindig jobb, hogy

most hozzák rendbe, mintha 
ugyanez vizsgaidőszakban zaj
lik.

Ez ugyan nem vigasztalja 
túlságosan a kollégistákat, 
akik minduntalan munkások
ba és festékes • csöbrökbe üt
köznek és egyik szobából a 
másikba vándorolnak, mint a 
költöző madarak — de talán 
megértőbben viselik el a szen
vedéseket, amelyeket koránt
sem a kollégium vezetősége 
zúdított rájuk. A felújításra, 
karbantartásra idő kell. De hol 
ez az idő, ha a Martos Flóra 
Kollégium augusztus végéig 
Hotel Akadémia néven szere
pel? (Ha ehhez hozzácsapom 
még azt is, hogy a hallgatók
nak már a szigorlatok idején 
útilaput kötnek a talpára az 
IBUSZ miatt, akkor egészen 
primitív szintű számítások 
alapján is az az eredmény jön 
ki, hogy a kétségkívül tekin
télyes bevétel nem ér annyi*, 
mint a hallgatók nyugalma. 
Nem volna szabad a szigorlati 
időt megbolygatni, s időt kel
lene hagyni a kollégium rend
be hozására is, hogy ne a tan
évben legyen felfordulás. 
Vagyis kurtítani az IBUSZ- 
igénybevétel idejét, még ha ez 
bevételcsökkenéssel is jár. 
Ugyanez vonatkozik a Mün
nich Kollégiumra is. amely 
nyáron Hotel Universitas név
re hallgat.) y

Az IBUSZ-problémán és a 
festés-nagytakarítás kellékein 
átesve, a következőket tudtuk 
meg.

A VEGYÉSZ fiúk két és fél 
emeletet foglaltak el. Nincs 
különösebb kifogásuk az új 
lakóhely ellen, bizonyos fokig 
jobban is jártak a cserével, 
mert a szobák kényelmeseb
bek, több a rakodóhely, az 
egyetem is közelebb van, oly
kor néhány lépés is számít. De 
nem tetszik, hogy csak déltől 
este nyolcig van látogatás. A 
Münnichben szinte korlátlan 
(!), reggel héttől este tizen
egyig. Egy ötödéves fiú bána
tosan jegyezte meg: Egy hé
ten kétszer van este hétig la
borgyakorlatunk, mire haza
érünk és eszünk valamit, már 
vége is a látogatási időnek.

A félemeletnyi fiúnak (fent 
a harmadikon) mellékhelyiség 
gondjai vannak. Mert rendben 
van, hogy oda a király is gya
log jár, de azért egy emelettel 
lejjebb futni?! Már pedig nincs 
más megoldás. A kollégiumot 
teljes egészében lányok számá
ra tervezték, híre-hamva nem 
volt még akkor a koedukáció
nak.

Az Irinyi utcában is van 
gond, s rögtön elsőként és 
mintegy vigaszul a vegyész
fiúk számára azt mondom el, 
hogy itt viszont a lányoknak 
nincs még mosógép, centrifuga, 
vasalószoba, nincsenek olyan 
egészségügyi berendezések, 
mint a Martosban, és nincs még 
egy sereg olyan apró kényelem, 
amit a régi helyen megszok
tak. Például kis rejtett fregoli 
a szobákban, nagy tükör a 
szekrényajtóra szerelve, kiseb
bek a beépített szekrények is 
és így tovább.

VOLT EGY NAGY adag fé
lelem is a „sziget”, illetve az 
elszigeteltség miatt. A lányok 
a harmadik emeletet kapták 
meg, szinte közreszorítva a 
„fiús” emeletektől. A fesztelen 
mozgás, az otthonosság — meg
szűnt. Mi hát a jó abban, hogy 
a gépészlányok itt vannak?

A lányok véleménye a kö
vetkező.

— Először is az a jó, hogy 
együtt van a gépészkar. Ed
dig, akármennyit is voltunk 
együtt az egyetemen, úgy mé
regettük egymást, mintha más 
bolygón élnénk. Ennek itt vé
ge lesz.

Jó az is, hogy kellemesen 
csalódtunk. Kár volt félni. A 
fiúk olyan kedvesen fogadtak 
bennünket, hogy azt el se le
het mondani.

A kollégium azonnal meg
próbálta legalább részben pó
tolni mindazt, amit a Stoczck- 
ben megszoktunk. Kaptunk a 
szobába szárítót, a folyosón 
nagy tükröket (minden szek
rénybe ugyanis nagyon költsé
ges lett volna a beszerelés, ezt 
megértjük). Kértünk a folyo
sóra valami szép futószőnye
get, megkaptuk. Ami még 
hiányzik, az a mosási és vasa-

munkaidő után, jócskán este 
juthat el a kollégiumba. Ürül
nek a lányok annak is, hogy 
helyben van szórakozási lehe
tőség. Legfőképpen azonban 
annak, hogy a híresztelések és 
várakozások ellenére nem jár
tak rosszul a kollégiumcseré
vel. Bosszantó dolog persze itt 
is akad. Ennek a hatalmas in
tézménynek, akár a Martos
nak, csak augusztus végétől 
van alkalma arra, hogy rendbe 
hozzák, „tisztába tegyék” — 
méghozzá csak részletekben és 
az éppen adott munkaerő-ka
pacitástól függően. Hol egyik,

Jakó Júlia és Tirpák Margit a Münnich Kollégium új lakói

Ismerkednek a Martossal a fiúk

lási lehetőség. A műszaki osz
tály most vizsgálja felül, hogy 
itt az emeleti tusolóhelyiség
ben hogy lehet a legcélszerűb
ben és legbiztonságosabban 
megoldani ezt a problémát. 
(Hiszen vizes helyiségekről 
van szó, ahol életkérdés áram
mal működő berendezések biz
tonságos üzemeltetése.)

AZ IS JÓ, hogy a látogatási 
idő hosszabb. Ennek különösen 
azok a menyasszonyok örül
nek, akiknek vőlegénye már 
komoly dolgozó, tehát csak

hol másik emelet fordul fel egy 
időre, ami semmiképpen sem 
üdvös a bentlakó számára.

Ha sikerül ezt a kérdést 
megoldani: iiúk-lányok szá
mára egyaránt megfelelő házi
rendet kialakítani; összhangot 
teremteni az együttlakásban, 
tanulásban, szórakozásban — 
akkor biztos, hogy a koedukált 
és kari kollégiumok lakói nem
csak szálláshelyet, hanem ott
hont is kaptak.

— bíró —

Filmklub és filmesztétika...
Hírünk még csak az előze

tes előzetese. Ebben az évben a 
filmklub igen szép terveket 
szándékozik megvalósítani. In
dul egy tizenkét előadásból ál
ló éves sorozat. A sorozat cél
ja: igazolni és illusztrálni a 
filmnek mint művészetnek a 
létjogosultságát. Azaz olyan 
alkotásokat láthatunk, amiket 
csakis és kizárólag csak a film 
nyelvével, művészi és forma
eszközeivel lehet kifejezni.

Szeretném felhívni a figyel
met arra, hogy a filmklub 
mellett megindul egy filmesz
tétikai kör.

Ide, gondolom, bárki jelent
kezhet, aki úgy érzi, hiányosak

a filmről vallott elképzelése 
nézetei. Mivel első alkalomm; 
próbálkozunk az egyeteme 
ilyesmivel, tervei is inkáb 
még csak kerettervek. Szánd« 
kunkban áll megismertetni a 
érdeklődőket a f i lm e s z té t ik  
a la p ja iv a l. H ogy n é z z ü n k  fii 
m e t?  K is  f i lm tö r té n e t!  N ag  
ir á n y za to k , n a g y  r e n d e ző i  
Bekapcsolódni az Egyeterr 
Színpad sorozataiba'. És mé 
egy: A nálunk forgalmazol 
legkiválóbb filmeket aká 
részben, akár egészben levet; 
teni a klub. ill. kör tagjainál 
Sorra kerül minden nagyob 
rendező és minden nagyob 
iskola. —seszták—



MINDIG VIETNAMMAL...
Egy em ber gyásza is na

gyon fájdalm as. Egy 
nem zet gyásza, a viet

nam i népé, acélosító erő. Kell, 
hogy az legyen. A további 
harchoz, kitartáshoz. Az elnök 
végrendeletében volt: — Ne 
gyászoljatok, ne rendezzetek 
nagy tem etést. Nincs rá  idő!

A győzelembe vetett hitet 
hagyta örökül.

Egész élete példa volt a fá
radhatatlan , acélos k itartásra. 

Peregnek a film kockák . . .  
Rizsszedőkkel beszélget, s tra 

tégiai tervet vitat meg, Hold
újévkor körtáncot já r  a ki
csikkel. Éhezik a börtönben, 
házának teraszán olvas.

És beszél: kongresszuson, 
bunkerban, hegyoldali pihe
nőn.

És akik beszéltek vele: 
Bognár Róbert, ELTE-hall- 

gató tagja volt annak  a kü l
döttségnek, amely a Vietnámi 
Vasárnapok munkáiból nyert 
összeget vitte Hanoiba. Szál
lodájukban felkereste őket 
egyik nap az elnök. Személye
sen mondott köszönetét ne
kik. Ho Si Minh egyszerű, fa
kult, kék ingben já rt. Saját 
maga sodorta olcsó cigarettáit 
kopott dohánydobozából. Meg
lepő puritánság. És meglepő 
volt az az érdeklődés, amivel 
faggatta a diákokat. Milyen a 
magyar egyetem, ahol tanu l
nak? Nősek? Hol akarnak 
dolgozni? Mit tudnak a viet
nam i nép harcáról? Szeretik-e 
a gyerm ekeket? Bognár Ró
bert és társai szám ára még 
most is meleg, és megható a 
visszaemlékezés. Az ajándékot 
jelképesen egy nagygyűlésen 
adták át.

A terem, ahol lezajlott az 
ünnepség, négyszáz em
bert fogadott be. A kez

déskor m ár hétszázan szorong
tak, a  gyűlés végén pedig 
több, m int ezren —  Felejthe
tetlen élmény, és hangulat.

Diósdi László újságíró nem 
találkozott személyesen Ho Si 
M inh-hel, de abban a ta rto 
m ányban já rt, ahol az elnök 
született. Az em berek büszkék 
arra, hogy itt laknak, itt har
colnak, ahonnan szeretett el

Tanévnyitó páríaktíva egyetemünkön
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a közösen végzett tudományos 
m unka, tankönyv és jegyzet- 
írás, stb. gyakorlatára.

Beszéde befejezésével Rek
tor ’elvtárs sok sikert kívánt a 
baráti Csehszlovákiának, a 
Prágai Műszaki Főiskolának 
az elkövetkező időkre.

Dr. Bohumil Kvasil pro
fesszor, a Prágai Műszaki Fő
iskola rek tora válaszbeszédé
ben hasonlóképpen nyilatko
zott a  két egyetem kapcsola
tairól, a jövőről. K ifejezte azt 
a reményét, hogy pártunk, az 
MSZMP Politikai Bizottsága 
á ltal kidolgozott tudománypo
litikai irányelvek hasznosak 
lesznek és sok segítséget nyúj
tanak az ő szám ukra is. te
k intettel a nehéz politikai 
helyzetre, am elyben most van
nak. Végezetül megköszönte 
küldöttségük nevében a szívé
lyes fogadtatást, am elyben 
egyetemünkön részesültek.

Ez után az újságírók kérdé
seire válaszolva elmondotta, 
hogy delegációjuk három  na
pig tanulm ányozta a BME éle
tét, m unkáját, és gazdag ta
pasztalatokra te tt szert. Fő
ként az oktatás, o tudományos 
munka, az iparral való együtt
működés itteni megszervezé
séből tanulhatunk sokat — 
mondotta. A szerződés lehető
séget nyújt majd az egyes tan 
székek közvetlen együttműkö
désére, a személyes kapcsola
tok kialakulására. A magunk 
részéről m áris elhárítottunk 
minden olyan adm inisztratív 
akadályt (útlevél, vízum- és 
valutagondok) melyek körül
ményes intézése meglassíthat
ná ezt a folyamatot. Term é
szetesen az együttműködés si
kere a két egyetem együttes 
erőfeszítéseitől függ m ajd — 
fejezte be a szocialista szerző
dés ünnepélyes aláírása alkal
mával egyetemünkön te tt nyi
latkozatát a Prágai Műszaki 
Főiskola rektora.

— csanády —
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Szocialista szerződés a Prágai Műszaki Főiskolával'
nevelési és tudományos ta- a 
pasztalataink kicserélésére, r 
Eszmecseréink folyamán meg- í  
állapítottuk, hogy a két ország 
nagyjából azonos körülm ények 7 
között fejlődik, gazdasági, m ű- j. 
szaki célkitűzéseink azonosak, j 
hasonló problém ákat kell meg- a 
oldanunk a szocializmus épí
tése során.

í
— A két műszaki egyetem i 

közt is sok a hasonlóság — \ 
folytatta P erényi elvtárs. így : 
m ajdnem  azonos létszámmal 1 
dolgozunk, csaknem azonos E 
fakultásokkal rendelkezünk. ] 
Eszmecseréink folyamán to- ; 
vábbá kiderült, hogy még az ] 
útkeresés is sok hasonló vo- ] 
nást m utat elképzeléseinkben. 
Ezért jogos az a reményünk, 
hogy a kapcsolatok első fázi
sán. a megismerkedésen túlm e
nően ham arosan rátérhetünk

Érdeklődésre ta rth a t számot 
egyetemi közvéleményünk kö
rében a Prágai Műszaki Főis
kolával az elm últ napokban 
a lá írt szocialista szerződés. 
M int azt m ár hírül adtuk, a 
szerződést e hó 18-án, a rek
tori kis tanácsterem ben adott 
fogadás keretében érvényesí
tették, melyet dr Petényi Im
re rek tor elvtárs szívélyes 
hangú beszéde követett.

— A láírtuk a Prágai Műsza
ki Főiskolával egyetemeink 
kapcsolata folyam án elsőízber 
megkötött együttműködés: 
szocialista szerződésünket — 
mondotta Rektor elvtárs. E 
keretszerződés alapján még ai 
idén előkészítjük és nálunl 
vagy Prágában aláírjuk  a ké 
évre szóló részletes m unka 
tervet. A keretszerződés táf 
le h e tő s é g e k e t  b iz to s í t  o k ta tá s i

Öl év a Gvőri Főiskolán

Szeptem ber 16-án. kedden. 
Ír. Móró István, a  budapesti 
vlarxizmus—Leninizmus • Esti 
Sgyetem igazgatója, dr. Fehér 
tános BME rektorhelyettes, a 
>ártbizottság vezetői, valam int 
valamennyi pártbizalm i és 
üapszervi vezetőségi tag rész
vételével tanévnyitó pártaktí- 
,’át ta rto ttak  egyetem ünk dísz- 
ermében.

A napirend első pontjaként 
Ír. Móró István  elvtárs 67 aik- 
ívának  nyújto tta á t  a Mar
tizmus—Leninizmus Esti 
Egyetem kétéves kihelyezett 
agozatának sikeres elvégzését 
elismerő oklevelet. Ez alka- 
ommal m éltatta általában a 
jártoktatást, megállapítva, 
íogy az elm últ években orszá
gosan megnőtt a m arxizm us 
iötött form ában történő, m a
n s  szintű tanulása iránti 
gény. Az egyetem ünkre k ihe
lyezett tagozat — amely az 
idén m ár a harm adik évfolya
mot iskolázza be — a BME sa
játosságainak figyelembevéte
lével iött létre. A kísérletnek 
tekinthető megoldás jól be
vált: ennek nyomán a mód
szert más egyetemek is átve
szik. A gyakorlatban nvert b i
zonyságot. hogy a kétéves k i
helyezett tagozaton végzett ok
tatók világnézeti felkészültsé
ge elm élyült; hogy filozófiai és 
politikai gazdasáztanl ism ere
teiket szaktárgyaik oktatásá
nál igen iól tudják  alkalm az
ni. Az sem közömbös, hogy a 
speciális tagozat oklevelének 
birtokában nem kell külön vi
lágnézeti vizsgát tenni a kan
didátusi fokozat eléréséhez.

A második napirendi pont 
Thernesz Vilmos elvtárs. pb 
szervező titk ár előadása volt 
a pártéoítés kérdéseiről. Az 
előadó m egállapíto tta: a leg
utóbbi tíz évben kétszeresére 
nőtt az eavetem ünkön oktató 
kom m unisták száma. Ugyanígy 
alakult a nem oktató dolgozó 
párttagok létszám a is. Bár a 
oárt ereie és létszám a közé 
nem lehet autom atikusan 
egvenlőségiélet termi: a párt 
politikáiénak népszerűségét ez 
az eredmény is iellemzi. Mu
ta tja  ez azt is. hogv nálunk a 
vártévítés állandóan leifelé 
ívelő: nincsenek hanyatló pe
riódusok. Az egyetem oktatói 
egvetértenek a p á rt nagv po
litikai célkitűzéseivel és e po
litika egyetemi gyakorlatával 
is.

Az elm últ tanév m ásodik 
félévében jelentősen meggyor
sult a hallgatói pártépítés. E b
ben az időszakban több hall
gató jelentkezett a pártba, 
m int korábban éves átlagok
ban. Ebben a kom m unista ok
tatók erőfeszítései is kifeje
zésre jutnak. Mindezzel együtt 
elégedetlenek vagyunk, m ert 
az a  meggyőződésünk, hogy 
még többen alkalm asak a 
párttagságra a hallgatók kö
zül. Az a tény, hogy a m ű
szaki értelm iség körében, or
szágos viszonylatban három 
szor annyi párttag  van, m int 
a más m unkaterületekhez ta r
tozók között, azt bizonyítja, 
hogy ma még k in t az üzemek
ben. a munkahelyeken reali
zálódik az a világnézeti fejlő
dés. am elyen a  hallgatók itt. 
az egyetemen mennek keresz
tül. Hogy ezek a hallgatók 
m ár nálunk, az egyetemen a 
párt tagjaivá váljanak, legfőbb 
kötelességünk a pártépítés 
szervezetének és módszereinek 
továbbfejlesztése.

Thernesz V ilm os elvtárs elő
adása további részében az erre 
szolgáló konkrét tennivalókkal 
foglalkozott.

Harmadik napirendi pont
ként dr. Petrik Olivér tan
székvezető egyetemi tan ár elő
adása hangzott el. Bevezetőjé
ben utalt az 1966-os egyetemi 
pártküldött-értekezletnek az 
egyetemi nevelőmunka fejlesz
tésére hozott határozataira. 
Ezek végrehajtását részletez
ve. megállapította, hogy ered
m ények születtek. Általánossá 
vált a tanulókörvezető tanári 
rendszer. Elterjedt a kiscso
portos oktatás, fejlődött a kol
légiumi nevelőmunka. Neve
lési terveket készítettek, kari 
nevelési v itákat tarto ttak . A 
kitűzött célok azonban még

nem realizálódtak teljesen. A 
vb e kérdésekkel foglalkozó 
határozatai m egállapíto tták: a 
nevelési te rv ek . végrehajtása 
vontatott. Ennek egyik oka: 
nincs elég konkrét állam i uta
sítás arra, hogyan bontsák le e 
terveket az oktatók egyéni 
gyakorlatáig. Nem tekinthetők 
megoldottnak a nevelőmun
káért járó  erkölcsi és anyagi 
elismerés formái. Még nem  ál
lítha tjuk azt, hogy nálunk  a 
nevelés annyira természetes 
egyéni tevékenységgé vált, 
m int például az oktatás. Mind
ezek megoldásához elsősorban 
a kom m unista oktatók példa- 
mutatása szükséges. Igen so
kat tehetnek a pártcsoportok. 
A ktivizálhatják saját oktatói
kat, ugyanakkor, a  tanszékek 
vezetőivel fennálló jó kapcso
lat esetén, m ódjuk van a ne
velőm unkában élenjáró okta
tók elism erését kezdemé
nyezni.

Sokat segíthetnek a kari ne
velési tervek tanszéki lebontá
sában, alkalm azásában is. Ez 
m eggyorsítaná mind a végre
hajtást. m ind az ellenőrzést. 
Az ellenőrzések eddigi helyte
len, ritka és csak extrén ese
tekben alkalm azott gyakorlata 
helyett, olyan légkört kell te
remteni, am elyben az ellenőr
zés állandó és segítő jellegű 
lenne, egy elvtársi tapasztalat- 
csere színvonalán.

Befejezésül az előadó hang
súlyozta: tudatositani kell a 
kom m unista oktatók előtt, 
hogy bármely nevelési koncep
ció realizálása csak úgy lehet
séges. ha az egyes ember, az 
egyes oktató munkájára he
lyezzük  a hangsúlyt. Végső 
célként el kell érnünk azt, 
hogv a% oktatás és a nevelés 
elválaszthataltan tevékeny, 
seggé vá ljék  egvetemünk m in
den egyes oktatójánál.

Csanády János

nökük elindult. L átta  az ösvé
nyeket, amiket róla neveztek 
el. Ezek azok, am iket az am e
rikai felderítők nem tudnak 
megtalálni soha a dzsungel 
rengetegében.

Élt át öt-hatórahosszás légi
tám adást, derékig vízben egy 
rizsföldi gát aljában. Féle
lem? Fejetlenség? Nem. A 
konvoj fegyelmezetten szét
szóródott, és a bombák vijjo
gása m ellett véget nem érő 
gitár-énekkoncert kezdődött.

Hogy miről szólnak ezek a 
dalok? Nemigen lehet lefordí
tani. Arról, hogy egy konvoj 
elindul északról, hogy délre 
szállítson fegyvert, élelmet. 
Erőt ad hozzá az, hogy azon a 
területen járnak , ahol az el
nök szü le te tt. . .

Egy másik alkalom mal bun
kerban várta  a légitámadás 
végét. K ét öregasszony ült 
ott. Megszólították az idegent. 
Beszélgetni kezdtek. K iderült, 
az elnök volt két közvetlen 
m unkatársával beszélget a
magyar tudósító. Félelem? 
Nyoma sem volt ilyennek. Ho 
Si Minh-ről beszéltek.

Nem túlzás az a 3600-as 
szám. Ennyi am erikai 
gépet lőttek le Viet

namban. Az elnök szigorúan 
ragaszkodott hozzá, hogy a
repülőgépek szám ait 'is közöl
jék. Ami annyira szétégett, 
vagy elsüllyedt, az nincs is 
benne ebbe a három ezer ha t
százba. Nem lehetett ugyanis 
a számát leolvasni.

És m ikor lesz vége a harc
nak?

Nem tudni. De: „Bármilyen 
nehézségek és nélkülözések 
árán, de népünk győzni fog” 
— m ondotta Ho Si Minh.

Ez volt a  jelszava is annak 
a szem inárium nak, ami egye
temünkön lezajlott, és ahol 
ezek az élmények, emlékezé
sek elhangzottak.

Méltó befejezésként Tö
rök Im re, egyetemünk 
K ISZ-titkára javasla

tára, a  jelenlevő diákok, álla
mi, és pártvezetők m eleghan
gú és együttérzésünkről ta 
núskodó táviratot küldtek a 
vietnam i népnek.

Seszták Á.

A m ásodik évnyitó szeptem
ber tizenötödikén a  Győri Köz
lekedés és Távközlési Műszaki 
Főiskolán. Nem, nem Győrben. 
Az még messzebb van. A BME 
testvéri gondoskodása jóvoltá
ból a  Díszteremben. I tt  vára
kozott a  százhatvan elsős, hogy 
esküt tegyen és nyilvános ren 
des polgára legyen a Főisko
lának.

Az elnökségben helyet fog
lalt Lénárt József, a KPM sze
mélyzeti főosztályvezetője, 
Harmati Sándor, a MÁV ve
zérigazgató-helyettese, Lombos 
Ferenc, a Győr-Sopron megyei 
tanács elnöke, dr. Csernitzky 
Gyula, a győri városi tanács 
vb-elnöke, dr. Orosz Árpád  ĉ >- 
cens, az építőmérnöki kar de- 
kánhelyettese, dr. Orosz Zol
tán, a  BME gazdasági főigaz
gatója és Szíjártó László, a fő
iskola igazgatója.

Dr. Orosz Árpád  dékánhe
lyettes megnyitója után Szíjár
tó László igazgató beszámolója 
következett.

Örömének adott kifejezést, 
azért m ert ha sok nehézség és 
akadály árán is, de sikerrel zá
ru lt az első főiskolai év. Ez az 
első új típusú főiskola Ma
gyarországon. Eredmények, ha
gyományok nélkül kellett meg
találni a profilját, eltalálni az 
oktatás helyes arányát, meg
építeni az alapokat. Az innen 
kikerülő szakem berekre nagy 
szükség lesz. Iparunkban a 
technikus és a tervező, kutató- 
m érnök közé szükség van egy 
kivitelező, fenntartó, műszaki 
irányító apparátusra. Ezek 
lesznek az üzemmérnökök.

Egy év mérlege.
— Tavaly indult az első év

folyam a BME Szerb utcai épü
letében 124 hallgatóval. Év vé
gére 111-en m aradtak 2,95-ös 
átlaggal. Ez' nem magas, de sok 
körülmény já ru lt ehhez hozzá. 
Jegyzethiány, helyhiány, szét
szórtság. Hiszen még a tanterv 
is évközben módosult, alakult. 
Úgyhogy ez a m ajdnem  három 
egészes átlag  igen kemény, szí
vós m unkát takar.

— Külön köszönet az Építő- 
m érnöki kar oktatóinak a sok 
segítségért, és a BM E-nek m in 
dennemű gondoskodásáért.

Milyen lesz az új oktatási
év?

Elkészülnek a jegyzetek, 
minden tárgyat kiváló nagy 
gyakorlattal rendelkező m ér
nöktanár oktatja majd. A vas
út-, út-, hídépítési és fenntar
tási szakok m ellett ú j szakot 
indítunk, vasútgépészen sza
kot. Teljes egészében a főisko
la birtokába kerül a Szerb u t
cai épület. A m érések és a  la
boratórium i gyakorlatokhoz ez 
évben is nagy segítséget ad a 
BME és a KPM.

Nagyon jó az együttm űködés 
Győr városával. A főiskola is 
hozzájárul ahhoz az ünnepség- 
sorozathoz, ami a város két
százéves jubileum át fogja rep 
rezentálni.

Reméljük, a győri főiskola 
hallgatói kiváló szakem berek
ként fogják m ajd megállni he
lyüket, hisz minden lehetőség 
m egterem tődött hozzá.

Szíjártó László igazgató be
számolója után kerü lt sor az 
eskütételre.

És, hogy a Közlekedés és 
Postaügyi M inisztérium segít
sége közvetlenebb és eredm é
nyesebb legyen Szocialista 
Szerződés aláírására kerü lt sor 
a KPM és a Győri Főiskola kö
zött.

Ez a szerződés, melyet Lé
n á n  József elvtárs és Szíjártó  
László elvtárs írtak alá — m in
den valószínűség szerint m ind
két fél részére eredm ényeket 
és pozitívumokat fog jelenteni.

. . .  Mire a tudósítás az év
nyitóról újságunkban megjele
nik, m ár a szorgos, tevékeny 
hétköznapokat élik a  főiskola 
hallgatói, oktatói. Sok sikert és 
jó m unkát kívánunk nekik a 
BME nevében az 1969/70-es 
tanévhez.

Seszták Agnes

A művelődésügyi m iniszter- 
helyettes a  közelm últban 
egyetemi docenssé nevezte ki:

Dr. Molnár Zoltán  m b do
censt, a  villamosmérnöki kar 
épületgépészeti; Takács Ferenc 
mb. docenst, a Vezetéknélküli 
H íradástechnikai; Ipsits Imre 
m b docenst, az Automatizálási 
tanszékére; Nem ényi Norbert 
mb. docenst, a  Politikai Gaz
daságtan tanszékre; Bodnár 
István  mb. docenst, a  Filozó
fia tanszékre; Dr. Betley Sán
dor igazgatót, a  közlekedés- 
mérnöki k ar G épjárm űvek 
tanszékre; Nem ényi Norbert 
egyetemi docenst, a Politikai 
Gazdaságtan II. tanszékre.

Dr. Magyar József egyetemi 
tanárt, a  villamosmérnöki kar 
Géptan tanszékéről a gépész- 
mérnöki kar Gépelemek tan
székére helyezte át, egyidejű
leg 5 évi időtartam ra megbízta 
a tanszékvezetői teendők ellá
tásával.

Zalka András egyetemi ta 
nár korábbi megbízását meg
hosszabbítva 1974. július 30-ig 
megbízta a gépészmérnöki kar 
Mezőgazdasági Géptan tanszé
ken a tanszékvezetői teendők 
ellátásával, és másodállású 
egyetemi tanári á llását főállá
sú egyetemi tanári m unka- 
viszonnyá változtatta.

Dr. Talabér József egyetemi 
tan árt 1971 július 30-ig az 
építőm érnöki kar Építőanya
gok tanszékén tanszékvezető
vé nevezte ki.

Dr. Schnell László egyetemi 
tan árt a  villamosmérnöki kar

M űszer- és M éréstechnikai 
tanszék vezetőjét, Kolos Ri- 
chárd egyetemi tan ár elhunyta 
m iatt ideiglenesen a villamos- 
mérnöki kar H íradás- és Mű
szeripari Technológia tanszék 
vezetésével bízta meg.

A karok és az Egyetemi ta 
nács javaslata alap ján  a mű
velődésügyi miniszterhelyettes 
Dr. Szalay József, Dr. Granasz- 
tói Pál, Dr. Preisich Gábor, 
Dr. Berceli Tibor, Dr. Vámos 
Tibor részére címzetes egye
temi ta n á r i;

Dr. Joó István, Dr. Sziráky  
Zoltán, Gregor Aladár, Dr. 
Borsos Béla, Takács Gyula, 
Dr. Kolos Ede, Dr. Steingasz- 
ner Pál, Dr. Karsai Károly, 
Dr. Lajtha György részére 
címzetes egyetemi docensi cí
met adományozott.

Nyelvi Intézet működik
egyetemünkön az 1969/70-es 
tanévtől.

Az idegennyelvi lektorátu
sok az Intézeten belül új né
ven, m int Idegennyelvi: Cso
portok működnek.

Az intézet igazgatói teendői
vel a Művelődésügyi Minisz
térium  Dr. Füves Ödönt bízta 
meg, aki egyben ellátja a  vil
lam oskari Idegennyelvi Cso
port vezetését is.

Űj elnevezést kaptak a
Központi Tanszékek. A Dr. 
Benke István  rektorhelyettes 
felügyelete alá he ly eze tt' tan
székek összefoglaló neve: 
„Társadalomtudományi Tan
székek”.

K i n e v e z é s e k
Címzetes egyetemi tanári és docensi címek 

adományozása
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